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مسئولان موزه »گلاســگو« از ناپدید شدن 
یکی از مجســمه های »رودن«  به ارزش سه 

میلیون پوند خبر دادند.
به گزارش ایسنا و به نقل از گاردین،  به گفته 
مســوولان موزه یک مجســمه اثر »اگوست 
رودن« که بخشــی از مجموعه مجسمه های 
مشهور »مردم کاله« بود،  اکنون ناپدید شده 

است.
این مجسمه در ســال ۱۹۰۱ توسط »موزه 
گلاســگو« از مجموعه متعلق بــه »رودن« 
خریداری شــد و از ژوئن تا ســپتامبر سال 
۱۹۴۹ میلادی در »پــارک کلوین گلاو« به 
نمایش گذاشته شده بود. با این حال به نظر 
می رسد که این مجسمه از آن زمان تاکنون 

گمشده باشد.
بر اســاس اطلاعــات »کمیتــه رودن«  که 

کاتالوگــی از مجموعــه آثار ایــن هنرمند 
در سراســر جهــان را جمــع آوری کــرده 
 اســت، مجسمه گمشده شــخصیتی به نام 

»Jean d’Aire« را به تصویر می کشد.
مدیر این کمیته در گفت و گو با »خبرگزاری 
فرانسه « ارزش این مجســمه را حدود ۳.۵ 
میلیون یورو معادل سه میلیون پوند برآورد 

کرد.
۶ مجمســه برنزی »مردم کالــه«  که برای 
تجلیــل از مردان عالی رتبــه »کاله«  که در 
جریان محاصره این شــهر توسط نیروهای 
انگلستان کشته شده بودند، توسط شهرداری 
به »رودن« سفارش داده شده بود و در سال 
۱۸۹۵ میلادی رونمایی شــد. نســخه های 
متعددی از ایــن مجموعه مجســمه ها در 
سراســر جهان وجود دارد. مجســمه ای که 

ناپدید شده است در جریان نمایشگاه فضای 
باز سال ۱۹۴۹ میلادی آسیب دیده بود.

»کمیته رودن«  معتقد است که این مجسمه 
نیز بــه سرنوشــت دیگر مجســمه اثر این 
هنرمند به نام »یحیی« که در همان مقطع 
در »کلوین گراو«  به نمایش گذاشــته شده 
بود، دچار شده است. آن مجسمه در جریان 
نمایشــگاه شکســت و بقایای آن اکنون در 
»مرکز دارایی های موزه گلاسگو« نگهداری 

می شود.
مدیر »کمیته رودن«  امیدوار است که بقایای 
مجسمه گمشده نیز در آینده در آرشیو پیدا 

شود.
بر اســاس گزارش »تایمــز«، حدود ۱۷۵۰ 
شیء دیگر نیز از موزه های اسکاتلندی ناپدید 
شــده اســت که از جمله آن ها به سکه های 

طلا مرتبط با »ماری یکم«، ملکه اســکاتلند 
می توان اشاره کرد.

چندی پیش خبر به ســرقت رفتن هزاران 
شیء از مجموعه »موزه بریتانیا« منتشر شد 
که در نهایت به اســتعفای مدیر موزه منجر 
شد. بر اساس گزارش »بی بی سی«، »موزه 

ولــز« که اداره هفت موزه ملــی »ولز« را بر 
عهده دارد نیز از ناپدید شــدن ۲۰۰۰ شیء 
خبر داد. این موسسه معتقد است که بسیاری 
از این اشیاء ناپدیدشده فقط جابه جا شده اند 
یا در فهرســت بندی ها از قلــم افتاده اند و با 

بررسی های بیشتر پیدا خواهند شد.

مجسمه ۳ میلیون پوندی ناپدید شد!

قتل مهرجویی، سناریوی مخرب برای جامعه
شهراد شاهرخی طهرانی 

خبر ناگوار قتل فجیع داریوش مهرجویی کارگردان به نام و همسرش، خاطر 
مردم را آزرده کرده اســت و باید گفت که جامعه ســینما و هنر را در بهت 
و ســکوت و حیرت وا داشته اســت؛ داریوش مهرجویی یکی از هنرمندان و 
کارگردانان به نام است که دهه ها در فرهنگ و هنر این مملکت خاک خورده 
و زحمت کشــیده اســت، بدون تردید »داریوش مهرجویی« از فیلمساران 
تاثیرگذار ســینمای ایران و از معدود کارگردان های ایرانی اســت که عموم 
فیلم هایش در گونه ســینمای اقتباســی قرار می گیرد. ولی در این ســال ها 
می بینیم که این فیلم ساز با سابقه از یک سری بی مهری هایی گله مند بود. 
در واقع او نیز مانند همه هنرمندان ، دغدغه مخصوص به خود را داشــت؛ به 
هر روی می بینیم که سناریوی آخر زندگی او نیز به گونه ای دلخراش نوشته 
شــد؛ البته قتل این فیلم ســاز قدیمی و هنرمند جای بسی تأسف است که 

حتما رازهای پنهان این جنایت به زودی فاش خواهد شد.
 لــذا اگر بخواهیم این موضوع یعنی خشــونت و جنایــت را از لحاظ جامعه 
شناسانه بررســی کنیم باید گفت که خشونت همواره باعث به وجود آمدن 
خســارت و آســیب رســاندن به بدنه و روح جامعه خواهد شد؛ در حقیقت 
جامعه ای که به واســطه عدم امنیت ، دچار آنارشیســم گردد مسلما شاهد 
تأثیــرات منفی و نبــود امنیت در آن خواهیم بود ، زیــرا وقتی افراد از عدم 
امنیت روانی برخوردار باشــند ، امنیت اجتماعی هم دچار آسیب خواهد شد 
و جامعه به ســمت دعوا و خشونت پیش می رود که در نهایت پیامدهای تلخ 
و دلخراشــی را همچون قتل به دنبال خواهد داشــت. لذا بایســتی در ابتدا 
خشــونت و خشم را ریشه یابی کرد و سپس دست به درمان و اصلاح زد ، تا 

آنجا که بتوانیم جامعه را از اثرات مخرب و بحران دور سازیم.
افزایش فاصله بین مردم و حاکمیــت، افزایش اختلالات روانی و اجتماعی، 
نفــرت افکنی، افزایش حس انتقام گیری و احســاس نامیدی، تاثیر پذیری 
مخرب کــودکان و نوجوانان از خشــونت ها در جامعه و محیط های عمومی 
و اجتماعــی و حتی خانــواده، بدبینی بین مردم و مدیــران در یک جامعه 
یا ســازمان، و نیــز به وجود آمدن فاصله طبقاتی میان مردم )قشــر مرفه و 
قشر فرودست( و… از جمله پیامدهای منفی خشونت های مختلف از جمله 

خشونت های اجتماعی است.
انســان ها در زندگی خود همواره گرفتار خشــونت و درگیری هستند و این 
خشم اکثرا از محیط بیرون از خانه و خانواده شکل می گیرد ، که به خانه نیز 
منتقل می شــود و خانه آبستن خشــم می گردد که به صورت حادثه ای تلخ 
در بیرون از خانه و خانواده خودش را به شــکل بدتری نشــان می دهد؛ فقر 
اقتصادی و فقر فرهنگی از مواردی ســت که جامعه را به سمت و سوی دعوا 

و خشونت و سرانجام قتل می کشاند.
لذا این به عهده پلیس و دســت اندرکاران حفظ امنیت اجتماعی ســت که 
نگذارد اتفاقی برای شــهروندان بیفتد و در حفظ و سلامت مردم خود کوشا 
باشد، در واقع در تعریف امنیت باید گفت که وقتی پیشگیری از جرم صورت 

گرفته باشد، امنیت هم تعریف شده است. 
ولی متأســفانه شاهد خشــونت و قتل از جمله قتل داریوش مهرجویی این 
کارگردان و فیلم ســاز معروف و همسرش هستیم. ریشه کن کردن خشونت 
کار آســانی نیســت، اما می توان در کاهش آن دست به کار شده و در جهت 

جامعه ای به دور از نزاع و درگیری تا حدی کوشا بود.

نگاه 

چند کارگردان فیلم های بسته »ژانر وحشت« 
که به تازگی در سینماهای اکران شده، بر این 
عقیده اند که اکران فیلم های کوتاه در صورتی 
که مســتمر و ادامه دار باشد می تواند موجب 

شکل گیری اقتصاد در سینمای کوتاه شود.
به گزارش خبرنگار ایلنا، بسته فیلم کوتاه »ژانر 
وحشت« با نمایش پنج فیلم کوتاه به تازگی 
در گروه هنر و تجربه در ســینماهای کشور 

اکران شده است.
این بسته شــامل پنج فیلم کوتاه به نام های 
»یه چــوم یه لنگ« بــه کارگردانی یاســر 
برزگــر، »تریپلکس« ســاخته علــی کیان 
ارثی، »سرسام« ســاخته نوید و وحید نامی، 
»آرگون« ســاخته شورش وکیلی و »حیاط« 
به کارگردانی مصطفی سلیمانی است. به بهانه 
اکران این آثار با چند تن از کارگردان های آن 
درباره سینمای کوتاه و ژانر وحشت گفتگویی 
داشــتیم که در ادامه مشروح این گفتگوها را 

می خوانید:
فیلم نامه های ضعیف مشکل اصلی 

سینمای ترسناک در ایران است
یاسر برزگر کارگردان فیلم کوتاه »یه چوم یه 
لنگ« اظهار کرد: به نظر من هنوز فیلم کوتاه 
جایگاه خود را در سینمای ایران پیدا نکرده و 
هنوز آنقدر به مخاطبان معرفی نمی شود و از 
اکران و سالن محدودی برخوردار است. با این 
حال این سینما مخاطبان خود را دارد ولی به 
لحاظ اقتصادی نمی تواند برای سرمایه گذارها 

آورده چندانی داشته باشد.
برزگر خاطرنشان کرد: فکر می کنم سینمای 
کوتــاه می تواند با اکران مســتمر و تبلیغات 
مناسب مخاطبان بیشتری داشته باشد. از این 
رو لازم اســت نهادهای مختلف در این مورد 
به شکلی ســازماندهی شده در جهت ارتقای 
جایگاه سینمای کوتاه در ایران اقدام کنند تا 
ما شــاهد تبلیغ فیلم های کوتاه در تلویزیون، 

بلیبوردها و فضای مجازی باشیم.
وی دربــاره جایگاه ســینمای ترســناک در 
ایران گفت: ســینمای ایــران در همه ژانرها 
در فیلمنامه مشــکل اساســی دارد و کمبود 
فیلمنامه خوب به خصوص در ژانر ترسناک به 
این ژانر آسیب جدی وارد کرده و باعث شده 
که سرمایه گذارها و تهیه کننده ها چندان از این 
ژانر استقبال نکنند. من مشکل اساسی را در 
فیلمنامه های فیلم های ترسناک می بینم و به 
همین دلیل سطح کیفی فیلم های ترسناک در 
ایران بسیار پایین است که فکر می کنم یکی 
از اصلی ترین دلایل ضعیف بودن فیلمنامه ها 

عدم شناخت فیلمسازان از این ژانر است.
بی اعتمادی  تأکیــد کــرد:  این کارگــردان 
از  یکــی  تهیه کننده هــا  و  ســرمایه گذارها 
مشــکلاتی است که باعث شــده فیلمسازان 
کمتر به ســراغ این ژانر بروند وگرنه در بحث 
تکنیــکال من فکــر می کنــم محدودیت ها 
اندک اســت و ما با حمایت درست با همین 
امکانات موجود می توانیم سینمایی باکیفیت 
داشته باشــیم. نکته دیگر تبلیغات است که 
ســینمای ایران به طــور کل در این عرصه با 
مشکل مواجه اســت و این مشکل گریبانگیر 
سینمای ترسناک نیز شده است و فیلم ها به 
اندازه کافی تبلیغ نمی شوند تا مخاطب برای 

دیدنشان ترغیب شود.
برزگر خاطرنشــان کــرد: اگر مــا یک فیلم 
ترســناک با فیلمنامه و کیفیت خوب بسازیم 
بــه نظرم هنــوز نمی تواند در گیشــه موفق 
عمل کند. اگر موفقیت در گیشــه را موفقیت 
فیلم های کمــدی بدانیم که ایــن روزها در 

گیشه می توانند میلیاردها تومان فروش داشته 
باشــند، فیلم های ترسناک در حال حاضر به 
هیچ وجه نمی تواننــد به گرد پای این فیلم ها 
برسند چرا که مخاطب اصلًا با این ژانر آشنایی 

ندارد.
وی افزود: در همین چند روز که بســته ژانر 
ترســناک فیلم کوتاه اکران می شــود من با 
بازخوردهایی مواجه شــدم که مشخص است 
مردم به دیدن فیلم های ترسناک علاقه دارند 
و قطعــاً فیلم ترســناک می تواند در گیشــه 
عملکرد خوبی داشته باشد اما نمی توان انتظار 
موفقیــت فیلم های کمــدی را از این فیلم ها 
داشــته باشــیم. به طور کل تا امروز تجربه 
موفقی از اکران فیلم های ترسناک در سینمای 
ایران نداشــته ایم، در سال های اخیر هم چند 
فیلم ترسناک مثل »پوست« و »زالاوا« اکران 
شــده اند و همین فیلم ها که در آثاری خوش 
ســاخت هستند و توانســتند در جشنواره ها 
عملکرد موفقی داشته باشند فروش آنچنانی 
نداشــتند که فکر می کنم دلیــل اصلی اش 
به ذائقه مردم مربوط می شــود که بیشتر به 
سمت فیلم های کمدی است. با بیش تر شدن 
فیلم های ترســناک مطمئناً ذائقه های تغییر 
می کند و لازم است که اکران و ساخت اینگونه 

فیلم ها بیشتر باشد.
برزگر درباره نشانه های مورد استفاده از ادبیات 
بومی در آثار ترســناک ایرانــی گفت: من به 
واسطه اینکه فیلم کوتاه »یه چوم یه لنگ« را 
از یک افسانه شمالی الهام گرفته ام تحقیقاتی 
درباره افســانه های بومی شــمالی داشتم و 
می دانم که در فرهنگ و ادبیات خودمان منابع 
بسیاری وجود دارد. من به شخصه با سوژه ای 
مواجه شدم که می شــود یک سریال در ژانر 
وحشت ســاخت و به همین دلیل الِمِان های 
بســیاری وجود دارد که می توان ســینمای 
وحشــت را در ایران بومی کــرد و از تقلید از 

مولفه های خارجی فاصله گرفت.
وی در پایــان افــزود: متأســفانه خیلــی از 
فیلمسازان ما به تقلید از مولفه ها و الِمِان های 
غربی فیلم ترســناک می سازند در حالیکه در 
فرهنــگ و ادبیات ما قصه هــای بکری وجود 
دارد کــه می شــود آن ها را در ژانر وحشــت 
آورد. خاصیتــی که در فرهنــگ و ادبیات ما 
در افســانه ها و قصه هــای کهن وجــود دارد 
این اســت که به دلیل تمایل روایت کنندگان 
به کنترل جامعه یــا حداقل کنترل کودکان 
حائز ویژگی هایی هســتند که واقعاً می توانند 
مخاطب خود را بترســانند. فرهنگ و ادبیات 
کهن ما در این زمینه بســیار غنی اســت و 
فقــط ما باید بتوانیم از آن ها به خوبی در ژانر 
ترســناک اســتفاده کنیم و به مخاطب ارائه 
دهیم. متأسفانه فیلمنامه نویس های ما چندان 
تحقیق نمی کنند و اگر تحقیقات کافی داشته 
باشند ایده ها و قصه های ترسناک بسیاری در 

فرهنگ بومی ما وجود دارد.
همه ژانرها در سینمای ایران نادیده 

گرفته می شوند
فیلــم کوتاه  مصطفی ســلیمانی کارگردان 
»حیاط« اظهار کرد: اکران فیلم کوتاه از جنبه 
اقتصادی برای فیلمســاز کوتاه و به طور کل 
بــرای ترغیب ســرمایه گذاری در این عرصه 
می تواند نتایج مثبت بسیاری برای این سینما 
داشته باشد اما این اکران ها باید ادامه دار باشند 

و متوقف نشود.
وی افزود: اکران بســته های فیلم کوتاه اتفاق 
مثبتی است اما باید اعتبارسنجی هایی صورت 
بگیرد. به عنوان مثال بسته های فیلم کوتاهی 

که آثار تجربی را در بر می گیرند بهتر است با 
آثاری که می توانند مخاطب بیشــتری داشته 
باشــند در شــرایط متفاوت تری اکران شوند 
و همــه فیلم ها در یک قالب قــرار نگیرند تا 
مخاطب عام بداند که قرار است با چه دسته ای 
از فیلم ها مواجه اســت چرا که اگر مخاطب 
بدون شناخت دقیق به سینما برود و فیلم های 
کوتاه را ببیند و از دیدن آن ها سرخورده شود، 
دیگر برای دیدن این فیلم ها به سینما رجوع 

نمی کند.
این کارگردان تصریح کرد: متأسفانه سینمای 
ترسناک در ایران بسیار کم رونق است و فقط 
سینمای اجتماعی و کمدی است و این فقط 
عدم وجود ژانر وحشت نیست بلکه همه ژانرها 
در سینمای ایران نادیده گرفته می شوند و ژانر 
جنایی هم مثل همین ژانر وحشت یا مثلًا ژانر 
جاده ای است و آثار چندانی در این ژانر ساخته 

نمی شود.
سلیمانی تأکید کرد: در این میان ژانر وحشت 
با محدودیت های کمتری نســبت به بسیاری 
از ژانرها روبرو اســت. به عنوان مثال در ژانر 
رمانس )عاشــقانه( مــا بــا محدودیت های 
بسیاری روبرو هســتیم ولی در ترسناک این 
محدودیت ها وجود ندارد و می توانیم سینمایی 

پربار در این حوزه داشته باشیم.
کارگردان »حیاط« دربــاره میزان مخاطبان 
سینمای وحشــت گفت: اگر نگاهی دقیق به 
سینمای دنیا داشته باشیم می توانیم متوجه 
شویم که سینمای وحشت اتفاقاً یک سینمای 
پرمخاطب اســت و مطمئناً این شــرایط در 
ایران هم وجود دارد اما این پتانســیل باید به 
فعل تبدیل شــود و اینکه چرا اینگونه نیست 
نیاز به بررســی دارد و مثل همه فعالیت های 
اقتصادی باید فعالان این عرصه تقویت شوند 
و باید شرایطی فراهم شود که سرمایه گذاران 
سینما به سرمایه گذاری در این سینما ترغیب 
شوند. ممکن است در ابتدای راه شاهد فروش 
چندانی نباشیم اما این سرمایه گذاری بازاری 
ایجاد می کند که به مرور مخاطبان گســترده 
این ســینما که امروز بــه فیلم های خارجی 
رجوع می کننــد به دیدن فیلم هــای ایرانی 

ترغیب شوند.
ســلیمانی در پایان اظهار کرد: یکی از نکاتی 
که ژانر وحشت را در سینمای ایران می تواند 
پر رونق کند بســترهای فرهنگی است. ما در 
فرهنگمان منابع بسیاری برای رونق بخشیدن 
به این گونه سینمایی داریم. سینمای ترسناک 
هم علاوه بر اینکه مخاطبش را سرگرم می کند 
و در بخش هایی می ترساند باید مفهومی هم به 
مخاطبش ارائه دهد و مخاطب فقط نترسد یا 
از خودش نپرسد که من چرا از این صحنه ها 
ترسیدم. ما در فرهنگ ایرانی مان و همچنین 
در فرهنگی دینی مان مفاهیمی داریم که اتفاقاً 
آنقدر عمیق و درونی هســتند که می توانند 
توجیهی برای ترساندن مخاطب باشند. چنین 
فیلم هایی می توانند آثار ماندگاری شــوند و 

سال ها از سوی مخاطبان دیده شوند.
سینمای وحشت در ایران رو به پیشرفت است

علــی کیان ارثــی کارگــردان فیلــم کوتاه 
»ترپلکــس« گفت: به عقیده مــن اگر اکران 
فیلم های کوتاه به صورت مستمر ادامه داشته 
باشــد و ســالن هایی را به صورت ویژه برای 
فیلم هــای کوتاه در نظر بگیریــم و به نوعی 
مخاطب ســینما را به دیدن فیلم های کوتاه 
عادت دهیم قطعاً می تواند جنبه های اقتصادی 
هم برای ســینمای کوتاه داشته باشد اما این 
اتفاق مستلزم این اســت که اکران فیلم های 

کوتاه همانطور که گفتم به صورت مســتمر 
ادامه داشته باشد.

کیان ارثی با اشــاره به اینکه سینمای وحشت 
در ایران مســیر رو به پیشــرفتی را در پیش 
گرفته، گفت: ژانر وحشت مورد کم لطفی های 
بسیاری قرار گرفته و به همین دلیل در ایران 
این سینما بســیار مهجور و جدامانده است. 
شــاید یکی از دلایلی که این سینما چندان 
مــورد توجه قرار نگرفته این تصور باشــد که 
ســینمای وحشــت مخاطب چندانی ندارد 
اما  به مرور شــاهد رشد و پیشرفت این گونه 
سینمایی در کشورمان هستیم و فیلمسازان 
جوان مستعد و خلاق به این ژانر روی آورده اند 
و فکر می کنم به زودی شاهد پیشرفت بیشتر 

این سینما خواهیم بود.
این کارگــردان با اشــاره به اینکه ریســک 
سرمایه گذاری در ســینمای وحشت موجب 
محدود شــدن این سینما شــده،  اظهار کرد: 
علاوه بر ریسک سرمایه گذاری در این عرصه، 
عدم همکاری سینماداران با پخش کننده های 
این ژانر می تواند عاملی برای محدود شــدن 
این سینما باشــد که آن هم به همان مسائل 
اقتصــادی و دغدغه بازگشــت پــول مربوط 
می شــود و به نظر می رسد اکران این فیلم ها 

برای سینمادار توجیه اقتصادی ندارد.
وی افــزود: ســاخت فیلــم در ژانــر ترس و 
همچنین رونق گرفتن سینمای ترسناک در 
ایران نیازمند عدم محدودیت محتوایی است. 
بعضــی مواقع محتوا در این ژانر و فضا ممکن 
است با هنجارهای اجتماعی و همچنین عقاید 
برخی افراد در تضاد باشــد و به همین دلیل 
در کشور ما محدودیت هایی برای این سینما 
ایجاد کرده اســت که ممکن است در خیلی 
از مواقع پروانه ســاخت و پروانه نمایش برای 
فیلم های ترسناک صادر نشود. من این مسئله 
را محدودیت نمی دانم و فکر می کنم فیلمساز 
خلاق برای ســاخت فیلمی که در نظر دارد 

راهی پیدا می کند.
کارگردان »تریپلکــس« در ادامه تأکید کرد: 
بدون شک سینمای مســتند برخلاف تصور 
تهیه کننده هــا و پخش کننده هــا می توانــد 
مخاطب داشــته باشــد و در صورتیکه از این 
سینما حمایت شــود و به اندازه کافی سالن 
ســینما به این فیلم ها اختصاص داده شــود، 
فیلم ترسناک می تواند یکی از پرفروش ترین 
فیلم هــا باشــد و حتی می توانــد به صنعت 
ســینمای ما کمک کند. همانطور که گفتم 
به اعتقاد من این اتفاق زمانی رخ می دهد که 
اکران فیلم های ترسناک به صورت مستمر در 

سالن های سینما نمایش داده شوند.
این کارگردان در پایان درباره منابع فرهنگی و 
ادبی فارسی که می توانند در سینمای مستند 
مورد اســتفاده قرار بگیرنــد، گفت: فرهنگ 
و ادبیــات ما برای دســتیابی بــه الِمِان های 
مناسب ســینمای ترسناک بسیار غنی است. 
ما داســتان های بســیاری در این فضا و ژانر 
داریم که من فکــر می کنم می توانند منابعی 
غنی برای فیلمســازان ما باشــند به طوریکه 
نیازی نیســت فیلمســازان برای پیدا کردن 
این المان ها زمان زیادی صرف کنند. با الهام 
گرفتن از این داستان های کوتاه و افسانه ها و 
حتی داستان های واقعی و مستند ما می توانیم 
آثــار فاخری بســازیم که مخاطــب جهانی 
داشته باشــد و در جهان اکران شود و بتواند 
موفقیت های بســیاری کســب کند. یکی از 
دغدغه های من این اســت که این ژانر آنقدر 
در کشورمان رشد کند که ما علاوه بر مخاطب 

داخلی مخاطب بین المللی هم داشته باشیم و 
امیــدوارم این مهم به عنوان یک هدف نهایی 
برای ژانر ترسناک در سینمای ما اتفاق بیفتد.

می توانیم سینمای وحشت
را بومی سازی کنیم

شورش وکیلی کارگردان فیلم کوتاه »آرگون« 
اظهار کــرد: اکران فیلم های کوتــاه و ایجاد 
بسترهای اقتصادی برای سینمای کوتاه یک 
پروسه نســبتاً طولانی است و برای موفقیت 
در این عرصه ما نیاز به فرهنگ ســازی داریم 
تا فرهنگ فیلم دیدن به خصوص فیلم کوتاه 
برای مخاطب عام نهادینه شود. اگر این اتفاق 
رخ دهــد قطعاً اکران فیلم های کوتاه از لحاظ 

اقتصادی به سینمای کوتاه کمک می کند.
وکیلی خاطرنشــان کرد: فیلم کوتاه مخاطب 
خــاص خود را دارد امــا اکران های نامنظم و 
بســیار محدود باعث شده تا فیلمسازان فیلم 
کوتاه برای دیده شــدن اثرشــان بیشــتر به 
جشنواره ها روی بیاورند چرا که امید چندانی 
به اکران ندارند. به نظر من نمایش فیلم های 
کوتاه در ســینماها اتفاق بسیار خوبی است و 
می تواند برای این ســینما اتفاقات خوبی رخ 

دهد.
این کارگردان درباره جایگاه سینمای وحشت 
در ایران گفت: به نظر من ســینمای وحشت 
در ایران یک ژانر نوپا اســت و آموزشگاه هایی 
مثل انجمن سینمای جوان می توانند نقشی 
جدی در ایجاد و رونق این ژانر در ســینمای 
ایران داشته باشند. این وضعیت تنها مربوط به 
سینمای وحشت نمی شود و ژانرهای بسیاری 
وجود دارند که ما برای رونق بخشیدن به آن ها 

می توانیم برنامه ریزی داشته باشیم.
وکیلی تأکید کرد: مشــکل اصلی ســینمای 
وحشــت در ایران نبود سرمایه کافی است. از 
آنجا که سینمای ترسناک به جلوه های ویژه، 
نورپردازی های خاص و... نیازمند است هزینه  
ساخت اینگونه آثار نیز بالا است. ما به واسطه 
فضای مجازی برخلاف گذشــته می توانیم به 
فیلم های روز دنیا دسترســی داشته باشیم و 
فیلم های سینمایی ترســناک را ببینیم و از 
آن ها الهام بگیریــم و بیاموزیم اما باید از این 
امکانات در راســتای بومی سازی این سینما 

منطبق بر فرهنگ خودمان استفاده کنیم.
وی افزود: مشــکل اصلی در این سینما نبود 
بودجه است و فیلمسازان تا حدی می توانند با 
خلاقیت این ضعف را جبران کنند. متأسفانه از 
آنجا که سینمای وحشت یک سینمای نوپا در 
ایران است معمولاً سرمایه گذارها به این گونه 
سینمایی اعتماد ندارند و سرمایه گذاری در آن 

را خطرناک می کنند.
این کارگــردان تأکید کرد: قطعــاً در آینده 
سینمای ترســناک می تواند در گیشه موفق 
باشد ولی ما باید مولف بودن خودمان را حفظ 
کنیــم و از نمونه های خارجــی کپی برداری 
نکنیم. کپی بــرداری از نمونه های خارجی و 
به خصوص نمونه هــای هالیوودی با توجه به 
ابزارهایــی که آن ها در دســت دارند برای ما 
قطعاً به شکســت منجر می شود و به همین 
دلیل بیــش از هر چیز ما بایــد بر خلاقیت 

خودمان تکیه کنیم.
وی در ادامه گفت: داســتان های ترســناک 
همیشه در بطن فرهنگی ما وجود داشته و ما 
می توانیم با ایده گرفتن از مفاهیم فرهنگی و 
قصه های ایرانی که می توانند در ژانر ترسناک 
تعریف شــوند، قصه هایی مختص به کشور و 
فرهنگ خودمــان را در این ژانر آداپته کنیم. 
مــا باید به آشــنایی زدایی در ژانر وحشــت 
توجه داشته باشــیم و باید بتوانیم با تکیه بر 
خلاقیت و نشــانه های فرهنگی خودمان این 
آشنایی زدایی را رقم بزنیم و فیلمی بسازیم که 

در گیشه عملکرد خوبی داشته باشد.
وکیلی تأکید کرد: یکی از منابع ارزشــمندی 
که در دسترس ما قرار دارد همین نشانه های 
فرهنگی ما اســت که با قصه هایش از کودکی 
بزرگ شده ایم. این منابع ادبی و فرهنگی مثل 
یک گنج هستند که ما می توانیم با استفاده از 
آن ها سینمای وحشتمان را بومی سازی کنیم 

و آن را به درختی پربار تبدیل کنیم.
کارگردان فیلم کوتــاه »آرگون« تأکید کرد: 
خوشــبختانه به واســطه تکنولــوژی همه 
نرم افزارها و ابزارهایی که در آن سوی دنیا به 
وسیله آن آثار ترسناک مخاطب پسندی تولید 
می کنند در دســترس ما هم وجود دارد و ما 
می توانیم در ســطح بالایی از تکنولوژی قرار 
بگیریم و آنچه که در این میان مطرح است به 
این بحث مربوط می شود که ما چقدر توانایی 
داریم و می توانیم از امکانات در دسترســمان 

استفاده کنیم.
این کارگردان در پایان گفت: ما به خودباوری 
و جســارت نیاز داریم چرا که ســاخت فیلم 
ترســناک کاری پر ریســک اســت و ممکن 
اســت یک فیلم با چند اشــتباه کوچک نه 
تنها وحشتناک نباشد بلکه به اثری مضحک 
تبدیل شود و مخاطب را پس بزند. از آنجا که 
مخاطب امروز سینمای ما را با هالیوود مقایسه 
می کند کار برای فیلمســاز سخت می شود و 
فیلمســازی در این عرصه را نیازمند جرأت و 

جسارت بیشتری می کند.

نمایش پنج فیلم کوتاه »ژانر وحشت«

اکران فیلم های کوتاه باید مستمر باشد

»من...« به روی صحنه می رود
نمایش  اجراهای  دور  جدیدترین 
»من...«  نوشــته مشترک حمید 
ورد و فرهــاد تجویدی با طراحی 
و کارگردانــی فرهــاد تجویدی، 
پــس از اجراهای موفقی که طی 
ســال های گذشته در سالن هایی 
همچــون پردیس تئاتــر تهران، 
تماشــاخانه ایرانشهر، تماشاخانه 
شــانو و تالار محراب داشت، در 
نهمین ســال اجراهــای خود به 
صورت رپرتوار، روزهای پنجشنبه 
و جمعه هر هفته، ســاعت ۲۰، 
در ســالن نمایش فرهنگســرای 
صحنه  روی  )شــفق(  خانــواده 

می رود.
نمایش »من...« که نزد بسیاری از مخاطبان از تاثیرگذارترین و متفاوت ترین 
تئاترهای تولیدشده در ســال های اخیر محسوب می شود، روایت نمایشی از 
زندگی مردمان شــهر و رفتار اجتماعی آن ها در برابر یکدیگر است که تضاد 
رفتاری اشخاص جامعه در چند تابلو نمایشی را نشان می دهد. شیوه اجرایی 
ایــن نمایش تلفیقــی و مدرن که مبتنی بر بدن و حرکت گروهی اســت با 

تصویرسازی هیجانی یک نوع وضعیت مطلوب انسانی را تجسم می کند.
فرهاد تجویدی، بازیگر، مدرس و کارگردان شناخته شــده تئاتر، نمایش هایی 
همچون »پینوکیو دروغ بگو« ، »بوق«، »مردی که دریا شــد«، »حوالی تئاتر 

شهر« و... را روی صحنه برده است.
محمــد قهرمانی فرجاد، محمد ســعید جان نثار، پرســتور امیدوار، عرفان 
امری، جعفر اســدی، پویا بیدختی، علی باهری، محمدجواد حسنی، هستی 
دبیران، علی رســتمی، نیلوفر رستمی، مجتبی رهشــناس، کیمیا طاهری، 
حمیده علی زاده، پریســا عامری نسب، رضا کربلایی، مهرنوش گلشنی، سما 
گوهرخواه، اشــرف لطفی، مهری محمدی، معراج مزینانی، اروین مســیحی 
ماواتیــان، طناز نوروزی، مبینا ناظمی، محمدرضا یزدان پناه و... بازیگران این 
نمایش هســتند. ســایر عوامل نمایش »من...« عبارتند از: شاهین قاسمی و 
علی رســتمی؛ دســتیاران، بهمن ناصری؛ آمادگی بدن، لیلا مطلبی؛ منشی 
صحنه، عرفان امری؛ مدیرصحنه، کیامرز مراد؛ طراح پوستر و بروشور، مهدی 

جعفری؛ اجرا پوستر و بروشور، محمدرضا اطهری؛ عکاس.
جدیدترین دور اجرای نمایش »من...«، به عنوان اثر برگزیده سی وســومین 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر و دومین جشــنواره تئاتر شهر، پنجشنبه و 
جمعه هر هفته، ســاعت ۲۰، در سالن نمایش فرهنگسرای خانواده )شفق(، 

یوسف آباد بین خیابان ۱۹ و ۲۱ بوستان شفق روی صحنه می رود.

جزئیات تعطیلی سینماها در روز تشییع پیکر
داریوش مهرجویی و همسرش

ســینماها در روز چهارشــنبه ۲۶ مهر ماه تا عصر به مناسبت تشییع پیکر 
داریوش مهرجویی و همسرش تعطیل خواهند بود.

به گزارش ایســنا، محمدرضا صابری دبیر و ســخنگوی انجمن سینماداران 
اعلام کرد که چهارشــنبه ۲۶ مهرماه ۱۴۰۲ به دلیل مراســم تشییع پیکر 
داریــوش مهرجویی فیلمســاز بزرگ ســینمای ایران و همســرش وحیده 
محمدی فر ســینماها تا ساعت ۱۷ عصر تعطیل هستند. وی تاکید کرد این 
تصمیم در جلسه فوق العاده انجمن سینماداران که صبح امروز سه شنبه ۲۵ 

مهر برگزار شد، اتخاذ شده است.
به گفته وی، تهیه کنندگان فیلم های روی پرده موافقت خود را با این تصمیم 
اعلام کرده و تصمیم تعطیلی ســینماها با همراهی آنها گرفته شــده است. 
شنبه۲۲ مهرماه داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر همسرش در منزل 
شــخصی در اطراف تهران به طرز فجیعی به قتل رســیدند. سه روز عزا در 
جامعه سینمایی به همین منظور در نظر گرفته شده بود. مراسم خاکسپاری 
این دو هنرمند فردا ۲۶ مهر ماه ساعت ۱۰ صبح از مقابل پهنه رودکی تالار 

وحدت برگزار می شود.

اخبارکوتاه

آگهی دعوت مجمع عمومی فوق العاده موسسه مراقبتی و حفاظتی 
حریم صبح صادق البرز به شماره ثبت 246۳ و شناسه ملی 1400400178۳

بدینوسیله از کلیه شرکاء محترم موسسه دعوت می شود تا در جلسه مجمع عمومی 
فوق العاده موسسه که در ساعت ۱۰ صبح روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۰ در محل 

قانونی موسسه تشکیل می گردد حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

۱- اتخاذ تصمیم درخصوص تمدید مدت فعالیت موسسه
۲- سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی فوق العاده می باشد.

هیات مدیره


